



اليوم الدولي للقاضيات

اليوم الدولي للقاضيات
International Day of Women Judges



06
2023

اليوم الدولي للقاضيات

أعلنت الجمعية العامة للأمم المتحدة العاشر من مارس من كل سنة يوماً دولياً للقاضيات

وكانت المرأة الجزائرية سباقة لاعتلاء كرسي القضاء في العالم العربي. إذ عينت أول امرأة قاضي بالجزائر سنة 1964. واستطلعت منذ ذلك التاريخ أن تثبت كفاءتها وجدارتها في الفهام بهذه المهمة الصعبة وهو ما أهلها للتدرج في مراتب المسؤولية بالسلك القضائي.

يبلغ عدد النساء حالياً في سلك القضاء إلى غاية 27 مارس 2022، 2756 امرأة قاضي في مقابل 3103 قاضياً أي بنسبة 47% وهي نسبة أخذت في الارتفاع ما سمح بحضور المرأة بنسب متفاوتة بكل درجات المحاكم وأنواعها. خاصة على مستوى المحكمة العليا. مجلس الدولة وكذا المحاكم والمجالس وتعنى الدولة الجزائرية بتوفير تكوينها نوعياً خاصاً من أجل اعداد وتأهيل إطارات قضائية كفوة تحترف العمل القضائي وتؤمن بقيم استقلال القضاء وسيادة القانون.

من أجل ذلك تمت تهيئة مدارس و مراكز تكوينية خاصة بسلك القضاة توفر بيئة تعليمية تواكب المستجدات العلمية وتنمي القدرات. البحثية والتجارب الدولية والمحلية.

International Day of Women Judges

The General Assembly of the United Nations declared the tenth of March of each year the International Day of Women Judges

Algerian women were the forerunners to ascend the judicial chair in the Arab world, as they appointed the first woman judge in Algeria in 1964, and since that date she was able to prove her competence and worthiness in carrying out this difficult task, which qualified her to rise in the ranks of responsibility in the judiciary.

The number of women currently in the judiciary, as of March 27, 2022, is 2,756 women judges, compared to 3,103 judges, or 47%, which is a percentage that is on the rise, allowing women to attend in varying proportions in all levels and types of courts, especially at the level of the Supreme Court, the State Council, and so on, Courts and councils.

The Algerian state is concerned with providing a special training in order to prepare and qualify competent judicial frameworks that professionalize judicial work and believe in the values of judicial independence and the rule of law.

For this purpose, schools and training centers for judges have been set up to provide an educational environment that keeps up with scientific developments and develops research capabilities and international and local experiences.

Iberreh-d ugraw amatu n yiylanen yedduklen akken ad yili wass n 10 Mayres n yal aseggas d ass agreylan n temzarfiyin.

Tameɛttut tazgayrit tella gar tmezɣura yettffen amkan-is deg tenzurfa di tmura taerabin, imi tettwasbedd-d tnezraft tamezwarut di Lezzayer aseggas n 1964, dya seg yimir i d-beggen tazmert-is akked tiɛhɛci-in-es deg wayen yerzan izrafen, d ayen itt-yeɛgɛan ad tuyal d timdebbert deg tnefrut.

Deg wass n 27 Mayres yewweɛ wazal n 2756 n tlawin tinezrafin ixedmen deg tnefrut, it-id iqublen wazal n 3103 inezrafen ney 47% d ayen i yeɛgɛan amkan n tmeɛttut ad d-yali deg uɣric-a, ladiya deg tnefrut tunnigt n uwanak akked yiseqquma.

Lezzayer tefka-d akk ayen ilaqen deg usiley d usnerni n yimdebbren i izemren i temsal tizerfanin yumnen s teɣdemt tilellit tazerfant.

S wakka ttuheggan-d yiɣerbazen d wammassen n usiley ilmend n yinezrafen, ayen ara yesnernin tizemmar-nsen d tmusniwin-nsen akked termatin tigreyɛlanin d tdiganin.

خصائص

الرمز: زكرياء مرسلي
القيمة: 100 دج
حجم الوثيقة: 70x50 ورقة طابعية
للطباعة: مطبعة البنك الجزائري
طريقة الطبع: الأوفست
الجيلية الطوبعية: طرف مسور بـ 10,00 دج و يستعمل ختم مسور لليوم الأول.
بيع التصديق: يومس الجمعة 10 و السبت 11 مارس 2023 في جميع القنصليات الرئيسية للبريد عبر الوطن.
بيع الغلاف يوم الأحد 12 مارس 2023 في جميع المكاتب البريدية.

Taskanin

Amsunoy : Zakaria Morsli
Azal : 100 idnaren
Amsal : 58x76 Taferkit n yiɛdman
Amsiggez : taggazt n Lbanka n Lezzayer.
Tayara n usiggez : Offset
Isomli n tambor : taɣlet n wass amazɣu s 10 idnaren, acbay n wass amazɣu s tellet
Azenzi n wass amazɣu : Sem 10 d Sed 11 MAÏRES 2023
deg n temsin tigejdanin n Tmazert n Lezzayer.
Azenzi azayez : Acer 12 MAÏRES 2023 deg yal anaray n Tmazert n Lezzayer.

Characteristics

Drawing: Zakaria Morsli
Facial value: 100 AD
Dimensions: 58x76 Philatelic sheet
Printer: Printing House of the Bank of Algeria
Printing process: Offset
Philatelic Document: A 1st Day Envelop of 10.00 AD with obliteration
1st Day illustrated.
1st Day Sale: Friday and Saturday, on March 10th and 11th, 2023 in the main post offices of the chief towns of each wilaya.
General Sale: Sunday on March 12th, 2023. At all post offices.